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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

 فرهنگـــی/ بـــا پایان ایـــام عـــزاداری دو مـــاه محرم 
و صفـــر، برگـــزاری جشـــنواره های فرهنگـــی رونـــق 
گرفته اســـت. این روزها بیســـت و یکمین جشنواره 
بین المللـــی نمایش هـــای آیینـــی و ســـنتی در حال 
برگـــزاری اســـت و درهفتـــه آینـــده ســـی وپنجمین 
جشـــنواره بین المللی فیلم کـــودک و نوجوان برگزار 
خواهد شـــد. به همین بهانه وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اسلامی در گفت وگویی از چشم انداز »زنگ سینما« 
گفت و در پیامی جداگانه به جشـــنواره نمایش های 
آیینی و ســـنتی بر تقویـــت مردمی کردن جشـــنواره 

کرد.  تأکید 

اضافه شدن دانش آموزان به مخاطبان 
سینما

 ســـی و پنجمین جشـــنواره بین المللـــی فیلم های 
کودک و نوجـــوان اصفهان قرار اســـت از پانزدهم تا 
بیســـتم مهرماه ســـال جاری )۷ تا ۱۲ اکتبر ۲۰۲۳( با 
شـــعار »بچه ها به ســـمت قلـــه« در اصفهـــان برگزار 
شـــود. هفته گذشـــته در اولین نشســـت خبری این 
جشـــنواره مجیـــد زین العابدیـــن مدیرعامـــل بنیاد 
ســـینمایی فارابـــی و دبیـــر ایـــن جشـــنواره، ضمن 
تشـــریح برگـــزاری جشـــنواره کـــودک و نوجـــوان در 
ســـال جاری، از تصویـــب زنگ ســـینما در مدارس از 
ســـوی شـــورای عالی ســـینما خبر داد. روز گذشـــته 
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در آســـتانه برگزاری 
جشـــنواره فیلـــم کـــودک و نوجـــوان، در تشـــریح 

چشـــم انداز طـــرح »زنگ ســـینما« از آمادگـــی برای 
اســـتاندارد ســـازی ۵۰۰ ســـالن دانش آمـــوزی گفت.

محمدمهـــدی اســـماعیلی بـــا اشـــاره بـــه مباحـــث 
راهبـــردی و اجرایـــی زنـــگ ســـینما درجلســـه اخیر 
شـــورای عالی ســـینما گفـــت: »قرار شـــد کـــه ما در 
شـــورای عالی آموزش و پـــرورش راهکارهای اجرایی 
و عملیاتـــی موضـــوع را جمع بندی و ابـــلاغ کنیم.«
عضو شـــورای عالی آموزش و پرورش درباره پیگیری 
ایـــن ایـــده توضیـــح داد: »بـــا گفت وگوهایـــی کـــه 
داشـــتیم، وزیـــر آمـــوزش و پرورش در تلاش اســـت 
تـــا در کمتریـــن زمـــان اجرایـــی شـــدن ایـــن طرح 
را پیگیـــری کنـــد. وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی 
آمادگی دارد تا به استانداردســـازی ۵۰۰ سالن آموزش 
و پـــرورش بـــرای نمایـــش فیلـــم کمک کند تـــا این 
ســـالن ها بـــه چرخـــه نمایش زنـــگ ســـینما اضافه 
شـــوند. بـــرای استانداردســـازی ســـالن ها مذاکرات 
در حـــال انجام اســـت، در تهـــران این کار را شـــروع 
کردیم و بـــرای اجرای آن در فرهنگســـراها هم آماده 

» . هستیم
عضو هیأت امنـــای کانون پرورش فکـــری کودکان و 
نوجوانـــان درباره کمـــک گرفتن از مـــدارس در این 
طرح گفت: »در حال حاضر ســـاخت یک ســـینمای 
مســـتقل هزینـــه بســـیاری دارد. آمـــوزش و پرورش 
آماده اســـت که ســـالن هایش را به چرخه استاندارد 
ســـالن های ســـینما اضافه کند و ما می توانیم با آنها 
همکاری داشـــته باشـــیم تا بچه ها دســـت کم فصلی 

یک بار به ســـینما بیایند. ما امسال ۱۶ میلیون و ۷۰۰ 
هـــزار دانش آموز داریـــم، اگر بتوانیـــم بخش زیادی 
از مخاطـــب را به چرخه تماشـــاگران ســـینما اضافه 
کنیم، روند بســـیار خوبی در سینما شکل می گیرد. 
بـــه زودی در این زمینه تفاهمنامـــه ای منعقد خواهد 
شـــد تا  بتوانیم بخشـــی از مخاطبـــان اصلی کودک 
و نوجـــوان را بـــه جمـــع مخاطبان ســـینما بـــه ویژه 
فیلم های کودک و نوجـــوان اضافه کنیم. امیدواریم 
اینگونـــه تصمیم ها راهبری باشـــد تـــا از این رهگذر 
جریان تولید و اکران ســـینمای کـــودکان و نوجوانان 

رونق بیشـــتری بگیرد.«

افزایش سرمایه اجتماعی با تقویت مردمی 
جشنواره

بیســـت و یکمین جشـــنواره بین المللی نمایش های 
آیینی و ســـنتی با دبیـــری احمد جولایـــی، از یکم تا 
یازدهـــم مهـــر در بخش هـــای مختلف بـــه میزبانی 
چند اســـتان در حال برگزاری اســـت. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی روز گذشـــته در پیامی به این رویداد 
فرهنگی، با تأکید بر تقویت مردمی کردن جشـــنواره 
نمایش هـــای آیینـــی و ســـنتی، ایـــن مهـــم را عامل 

افزایش ســـرمایه اجتماعی آن دانست.
در بخشـــی از پیـــام محمدمهدی اســـماعیلی آمده 
اســـت: »آییـــن و تئاتـــر، دو روی یـــک ســـکّه اند و 
هنرهـــای آیینـــی و ســـنتی مردمـــان و از جملـــه 
ســـاکنان شـــریف و هنرپرور ایران اسلامی، از سویی 

در شهر خلاق موسیقی چه می گذرد؟

ســـرکوت نجفی معـــاون فرهنگی و امـــور اجتماعی 
شـــهرداری ســـنندج در گفت و گو با »ایـــران« درباره 
اقدامات مســـئولان ارشـــاد اســـتان طی این 4 سال 
و انـــدی درخصـــوص ثبـــت ایـــن شـــهر در شـــبکه 
شـــهرهای خلاق یونسکو اظهار داشـــت: سال ۲۰۱9 
ســـنندج به شـــبکه شـــهرهای خلاق دنیـــا ملحق 
شـــد.درواقع ســـنندج بعـــد از اصفهـــان و رشـــت، 
سومین شـــهری بود که به این شـــبکه می پیوست. 
نکته قابل توجه اینکه بســـیار خوشـــحالیم که این 
اتفـــاق درحوزه موســـیقی ایـــن منطقه رقـــم خورده 
اســـت. ازهمان ســـال یـــک دبیرخانه دراین شـــهر 
تشکیل شد که متشـــکل از دو کارگروه بود. کارگروه 
اجرایی که دســـتگاه هایی اجرایی همچـــون وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، ســـازمان میراث فرهنگی 
و گردشگری، شـــهرداری و دانشگاه ها و حوزه هنری 
عضـــو آن بودند. کارگروه دیگـــر علمی تخصصی بود 
کـــه اغلب هنرمنـــدان و البتـــه افرادی کـــه در حوزه 
برنامه نویســـی فعالیت داشـــتند، برای ریل گذاری 
و تدویـــن برنامه هـــای مختلـــف در ایـــن کار گـــروه 
فعالیـــت می کردند. ایـــن برنامه ریزی ها بـــا انگیزه 
در حال انجـــام گرفتن بود که متأســـفانه در همان 
ســـال اتفاق تلـــخ ویـــروس کرونا موجـــب تعطیلی 
بخـــش فرهنگـــی وهنـــری تمام دنیا و کشـــور شـــد 

وبه ســـبب اینکه رویدادهای مـــا در حوزه اجتماعی 
تعریـــف شـــده و حضـــور مـــردم الزامی بـــود، موانع 
موجود موجب شـــد کار به کندی پیـــش برود البته 
دوســـتان دســـت اندرکار برنامه، همچنـــان تلاش 
خود را داشـــتند و در این برهـــه زمانی فعالیت ها به 
ســـمت زیر ســـاخت های این دبیر خانه ســـوق پیدا 
کـــرد که مربـــوط به تولیـــد و محتوا بود. بـــه عنوان 
مثال نگاه ویژه به فضاســـازی شـــهری، که همکاران 
ما در شـــهرداری این مسئولیت را برعهده داشتند و 
اهدافشـــان در راســـتای رنگ آمیزی شهر با موضوع 
شـــهر خلاق موســـیقی بـــود و در این راســـتا تقریباً 
تمامـــی پارک هـــای شـــهر بـــا رویکـــرد و المان های 
موســـیقی انجام گرفت که برای گردشگران و مردم 

ســـنندج بســـیار قابل توجه بود.«
او در ادامـــه افـــزود: نکتـــه دیگر بههمت اســـتاندار 
کردســـتان و شـــهردار ســـنندج راه اندازی دبیرخانه 
دائمی پایتخـــت نوروز که در شـــهر ســـنندج ایجاد 
شـــد. حدود ۱4 کشـــوردر حاشـــیه نوروز قـــرار دارند 
و این ســـنت به عنـــوان یکی از نمادهـــای فرهنگی 
ایران مورد توجه اســـت بنابراین با توجه به ظرفیت 
اســـتان و شهر ســـنندج و برگزار کننده این رویداد، 
موجب شـــد بتوانیم این اتفاق را رقم بزنیم و تقریباً 
یک ســـال گذشـــته با حضور دبیرکل ملی یونســـکو 

و ســـفرای کشـــورهای حاشـــیه نوروز، توانســـتیم 
میزبان، میهمان هایی از سراســـر کشـــور باشیم و 

نوروز با شـــکوهی را برگـــزار کنیم.
در کنـــار آن برگـــزاری رویدادها و فســـتیوال های 
موســـیقی همچون فستیوال موســـیقی آبیدر که 
بـــا حضور ۵ کشـــور بـــا ســـاز تخصصی بالابـــان یا 
دودوک برگزارگردیـــد. همچنیـــن برگـــزاری هفته 
فرهنگی ســـنندج بـــا رویکـــرد جایگاه موســـیقی 
کـــه در یک هفتـــه حـــدود ۳۰ رویداد برگزار شـــد 
و در کنـــار آن حضورســـنندج در رویدادهای ملی 
و بین المللـــی مانند نمایشـــگاه های گردشـــگری 
کـــه در تهـــران، اصفهان، رشـــت و... برگزار شـــد 
و همچنیـــن برگـــزاری فعالیت هـــای مشـــترک با 

شـــهرهای خلاق.«
 او درباره دعوت و همراهی از اســـاتید پیشکسوت 
اســـتان در بهتـــر دیـــده شـــدن این شـــهر خلاق 
موسیقی بیان داشـــت: »در بخش کارگروه علمی 
دبیرخانه شـــهر خـــلاق، از حضورهنرمنـــدان این 
عرصه بهره بـــرده ایم. چهره هایی که ســـال ها در 
این زمینه تـــلاش کرده اند و حامی ایـــن رویدادها 
بوده انـــد. مانند خانواده کامکارهـــا، عندلیبی ها، 
آقـــای حمیـــد رضـــا اردلان و...که ایـــن موضوع را 

تأیید داشتند.«
نجفـــی درباره تعامل شـــهرداری و ســـازمان 

میراث فرهنگی و گردشگری با این 
دبیرخانـــه گفت: تقریبا بیشـــتر 
کارهای فرهنگی در شهرداری در 

این راســـتا تعریف شده است و 
دبیرخانه شـــهر خلاق مســـتقر 
ســـاختمان های  از  یکـــی  در 

شـــهرداری ســـنندج اســـت. 
درواقـــع بایـــد بگویـــم 

نهـــــــــــــادهــــای 
مختــــــــــــلف 

در ایـــن زمینـــه 
همکاری و تعامل 

بســـیاری داشتند. 

موسیقی خیابانی 
به صورت 

خودجوش 
با هنرنمایی 

هنرمندان در 
حال انجام است 
و در بخشی ازاین 

جشنواره قرار گرفته 
است.درواقع 

باید بگویم یکی 
از دغدغه های ما 

خیابانی کردن این 
رویدادها است

وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی 
آمادگی دارد به 

استانداردسازی 
۵۰۰ سالن 

آموزش و پرورش 
برای نمایش 

فیلم کمک کند 
تا این سالن ها 

به چرخه 
نمایش زنگ 
سینما اضافه 

شوند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از برنامه راهبردی برای رونق سینمای کودک و نوجوان گفت

آمادگی برای استاندارد    سازی 
۵۰۰ سالن دانش آموزی

نزدیک تریـــن تصویـــر از زندگـــی حقیقـــی 
اقشـــار فضیلت گـــرای ایـــن مردم را نشـــان 
می دهنـــد واز ســـویی دیگـــر، وســـیع ترین 
تعریـــف را از هنـــر تئاتـــر به مخاطـــب خود 
ارائـــه می کننـــد. بایســـتی در طـــی مســـیر 
ارزش ـــگرایی و تأثیرگـــذاری خـــود، مردمـــی 
بـــودن را در هـــر دوره، به نســـبتی مضاعف 
تقویـــت کـــرده و مخاطبـــان بیشـــتری را از 
متن و بطـــن ملـــت بزرگوارمـــان به صحن 
و ســـاحت این رویـــداد بزرگ هنـــری بیاورد 
و بـــر ســـرمایه اجتماعی خـــود بیفزاید. این 
تأکید بر مردمی کردن هنر، پیشانی  نوشـــت 
حرکت  های فرهنگی ـ هنری دولت مســـتقر 
و خدومی اســـت کـــه تـــوان خـــود را از باور 
عمیـــق و ایمـــان قلبـــی خدمتگزارانش به 
ظرفیت  هـــا و توانمندی  هـــای وســـیع مردم 
نجیب ایـــن کشـــور، از اقصی نقـــاط گمنام 
آن تا آشـــناترین نقطۀ زیست اجتماعی  اش 
می  گیـــرد و به افـــق اتصال به دریـــای توفیق 

و ماندگاری  های فرهنگـــی تا فردا و فرداهای 
پیـــش رو، امیدی واثـــق دارد.«

بین المللـــی  جشـــنواره  بیســـت و یکمین 
نمایش هـــای آیینـــی و ســـنتی بـــا دبیـــری 
احمـــد جولایـــی در بخش هـــای »رادیـــو 
تئاتر« و »نمایشـــگاه هنرهای نمایشـــی« به 
میزبانی تهـــران، »صحنه ای« )ویـــژه-آزاد( و 
»بین الملـــل« به میزبانی اســـتان گلســـتان 
)گـــرگان و کردکـــوی(، »شـــبیه خوانی« بـــه 
)تفـــرش(،  مرکـــزی  اســـتان  میزبانـــی 
»نمایش هـــای فـــردی، نقالـــی، روایت های 
ملـــی و کارآواهـــا« و »معرکه هـــا، آیین هـــا و 
بازی هـــای نمایشـــی« بـــه میزبانی اســـتان 
چهارمحـــال و بختیاری )شـــهرکرد، بروجن 
و جونقـــان(، »عروســـکی« و »دانشـــجویی 
صحنـــه« بـــه میزبانـــی خراســـان شـــمالی 
)بجنـــورد( و »ســـمینارهای پژوهشـــی« و 
»نمایشنامه نویســـی« به میزبانی آذربایجان 
شـــرقی )تبریـــز( در حـــال برگزاری اســـت.

فرهنگی/ انتشـــار پی در پی نســـخه قاچـــاق ۳ فیلم 
»تفریق«، »بی رؤیا« و »ارادتمنـــد؛ نازنین بهاره، تینا« 
در اواخر مردادماه امســـال از اتفاقات مهم سینمای 
ایـــران بود که بـــا واکنش مدیران ســـینمایی و اظهار 
نگرانـــی رســـانه ها مبنـــی بـــر تهدیـــد بحـــران جدی 
سینما برای فیلم های پشـــت خط اکران همراه بود. 
اتفاق عجیب در میان هیاهوی ایجاد شـــده پیرامون 
این بحران، ســـکوت صاحبان این آثـــار بود. با وجود 
دســـتور ســـازمان ســـینمایی بـــرای پیگیـــری فوری 
قاچـــاق فیلم ها و به دنبال آن اقدامات لازم از ســـوی 
ســـتاد صیانت از آثار سینمایی ســـازمان سینمایی، 
دبیر این ســـتاد از عـــدم پیگیری حقوقی و شـــکایت 
نکـــردن صاحبـــان این آثـــار خبـــر داد؛ اتفاقـــی که از 
یک ســـو پیگیری حقوقی این مســـأله را بـــرای وزارت 
فرهنگ و ارشـــاد اسلامی و سازمان سینمایی مشکل 
می کرد و از ســـوی دیگر تقویت کننده شائبه تعمدی 
بـــودن این اتفـــاق و احتمـــال اهمـــال پخش کننده 
خارجـــی این آثار بـــود. حالا با گذشـــت دو ماه از این 
اتفـــاق و در تداوم ســـکوت معنـــادار صاحبـــان آثار، 
معاون نظارت و ارزشـــیابی ســـازمان سینمایی اعلام 
کـــرده اگـــر قاچاق فیلـــم کار ســـازندگان آثار باشـــد، 

محاکمه خواهند شـــد.
حبیـــب ایل بیگـــی در گفت وگو با ایرنا، دربـــاره اتهام 
توزیـــع فیلم هـــای قاچاق توســـط نهادهـــای دولتی 
توضیـــح داد: با یکـــی، دو نفری که مســـتقیماً چنین 
اتهامـــی را بـــه دولـــت و ســـازمان ســـینمایی زده اند 
برخـــورد قانونـــی و از اینها شـــکایت خواهیـــم کرد تا 
بگوینـــد با چه اســـتنادی ایـــن اتهـــام را زده اند. الان 
بـــه همه ســـینماگران اعلام کردیم باید دی ســـی پی 
فیلـــم را با کی دی ام به ســـازمان ســـینمایی بدهند. 
مشـــخص اســـت که چـــه روز و چه ســـاعتی فیلم به 
ســـازمان ســـینمایی رســـیده اســـت. به لحاظ فنی 
امـــکان کپـــی و نشـــر آن وجـــود نـــدارد، مگـــر اینکه 
یـــک نفـــر از روی پـــرده فیلمبرداری کنـــد. فیلم های 
قاچاق، امســـال با کیفیـــت بالا عرضه شـــده اند. به 
غیر از دســـت اندرکاران فیلـــم و عوامـــل لابراتوارها، 
استودیوها، جشـــنواره های خارجی و عرضه کنندگان 
فیلـــم در داخـــل و خارج، متریـــال فیلـــم در اختیار 
هیچ کس دیگری نیســـت. آن متریال دست همین 
عوامل اســـت که ارتباط مســـتقیمی با مالکان فیلم 

دارند.
وی با اشـــاره به قاچاق فیلم »تفریق« ســـاخته مانی 
حقیقـــی تأکید کـــرد: تفریـــق پخش کننـــده جهانی 
و اکـــران بین المللـــی داشـــته، البته هنـــوز فیلم به 
مرحلـــه »وی  او دی« نرســـیده اســـت. فیلم بـــرادران 
لیـــلا هم وقتی در »وی  او دی« ها پخش شـــد، طبیعی 
بود که پخش شـــود. البته شـــبکه های ماهـــواره ای، 
متریال اصلی فیلم را داشـــتند. آنهـــا از روی وی اودی 
کپـــی نکـــرده بودند، چـــون کپـــی کیفیـــت فنی را 
کاهـــش می دهد. عوامل فیلم تفریق می خواســـتند 
آن را در تابســـتان نمایـــش بدهند. نظر مـــا این بود 
کـــه در ماه های بعـــد مثلاً فصل پاییز اکران شـــود که 

شـــرایط بهتری وجود داشـــته باشد.
 ایل بیگـــی با بیـــان اینکه فیلم های تفریـــق و بی رؤیا 
پروانـــه نمایش داشـــته اند، اظهار داشـــت: در چند 
مـــاه گذشـــته چندین بار گفته ایـــم بیاییـــد بی رؤیا را 
اکـــران کنید، اما تهیه کننده و ســـرمایه گذار گفته اند 
ما به دلیل هزینه هـــای بالای اکران، فیلـــم را به یک 

»وی  او دی« واگـــذار کرده ایم.
ایل بیگـــی ادامـــه داد: در چنـــد ماه اخیـــر فیلمی لو 
رفته که ســـرمایه گذار خارجی داشـــته اســـت. وقتی 
لـــو رفت هیچ کس هیچ ادعایی نداشـــت. یک بار به 
ما اعلام نکردنـــد که چرا دنبـــال نمی کنید. من فکر 
می کنم خودخواســـته بوده اســـت. آنها می خواهند 

فیلم هـــا فقط در ایران دیده شـــود. 
وی بـــا اشـــاره به لـــو رفتن فیلـــم ارادتمنـــد؛ نازنین، 
بهـــاره، تینـــا گفـــت: کارگـــردان فیلـــم کـــه یکـــی از 
ســـرمایه گذاران اســـت، چندین بـــار اعـــلام کـــرده 
بـــود من ایـــن فیلـــم را پخـــش می کنـــم. مـــا داریم 
موضـــوع را بررســـی می کنیـــم، ولی وقتـــی خودش 
اعـــلام کـــرده، باید بـــه موضـــوع دیگری فکـــر کرد؟ 
اولیـــن فرضیـــه این اســـت که ســـازنده اش منتشـــر 
کـــرده اســـت. دومین فرضیه این اســـت کـــه به یک 
جایـــی فیلـــم را فروخته اند. اینها احتمالات اســـت. 
الان شـــاید جاهایی ایـــن فیلم ها را بـــه دلیل حضور 
برخی بازیگران بخرند و پخش کنند. در این شـــرایط 
شـــاید برای شـــارژ کردن یک موضوعاتی این فیلم ها 

پخش شـــود.
وی درباره اقدامات سازمان سینمایی برای جلوگیری 
از ساخت فیلم های زیرزمینی گفت: ما گزارش های 
مختلفـــی در این رابطـــه داریم که دنبـــال می کنیم. 
آقایـــی در پراگ نشســـته و با پول های خـــاص مبارزه 
با جمهوری اســـلامی رســـماً ویدیو منتشر می کند که 
بروید ایـــن کارها را بکنید و این طـــوری ویدیو بگیرید 
و با مجـــوز یک نفر دیگـــر تقلب کنید. مـــا هم اینجا 
هماهنگی هایمـــان را بـــا تمـــام نهادهـــای انتظامی، 
امنیتـــی و اطلاعاتـــی انجـــام می دهیـــم تـــا از حریم 
ســـینمای ایران مراقبـــت کنیم. آنها بـــا برنامه دارند 
جوان های عاشق ســـاخت فیلم را تحریک می کنند. 

ما هـــم مراقبت هایمان را چنـــد برابر کردیم.

سینما

موسیقی

این شب ها شهرســـنندج سراسر شوراســـت و نور و رنگ و نغمه هایی که از کهن آواهای این منطقه به گوش 
می رســـد. از روز شـــنبه 8 مهرماه شهر ســـنندج میزبان نخستین جشـــنواره موســـیقی اقوام ایرانی است که 
در دوره اول خـــود میزبـــان 600 نفر از ۱8 قوم و 24 گروه موســـیقی اســـت که به مدت چهـــار روز به هنرنمایی 
می پردازند. شـــهری که آبان ماه ســـال 98 به عنوان شـــهر خلاق موسیقی در یونســـکو به ثبت جهانی رسید. 
موســـیقی خطه کردســـتان از قدمتی کهن و دیرینه برخورداراســـت. موســـیقی ای که بیانگر تاریخ، فرهنگ، 

باورهـــا، اعتقادات و عواطف کردها و ترانه هایی که روایتگر حماســـه ســـازان مردم غیور کرد اســـت.

نداسیجانی
خبرنگار

از جمله صدا و سیــــــــــمای استــــــــــــــان،  
فرمـــــــــــــاندار سنندج، ارشـــاد، دانشگاه، 
اداره کل میراث فرهنگی  و در راس مدیریت 

ارشـــد استان.
معاون فرهنگی و امور اجتماعی شـــهرداری 
سنندج به جشنواره موســـیقی اقوام اشاره 
کـــرد و گفت: »شـــنبه شـــب افتتاحیه این 
جشـــنواره برگزار شـــد و در همیـــن برنامه 
پیشـــنهاد شـــد دبیـــر خانـــه دائمـــی ایـــن 
جشـــنواره در شـــهر ســـنندج ایجاد شود تا 
هر سال شـــاهد برگزاری این جشـــنواره در 

این شـــهر باشیم. 
نجفی بـــه موســـیقی خیابانی اشـــاره کرد و 
اظهار داشت: موســـیقی خیابانی به صورت 
خودجوش با هنرنمایی هنرمندان در حال 
انجام اســـت و در بخشـــی ازاین جشـــنواره 
قـــرار گرفته اســـت.درواقع باید بگویم یکی 
از دغدغه هـــای مـــا خیابانـــی کـــردن ایـــن 
رویدادهاســـت. موضوعـــی کـــه می توانـــد 
برای مردم شـــهر بســـیار جذاب و دلنشین 
باشـــد تا از نزدیک موسیقی را لمس کنند و 
ببینند و به نوعی تماشای چنین فضاهایی 

برایشـــان ملموس باشد.«

نجفی بـــه موســـیقی خانقاهی اشـــاره کرد 
و گفـــت: »یکی از شـــاخص های موســـیقی 
کردستان موسیقی آیینی و خانقاهی است. 
خانـــواده عندلیبی ها و خانـــواده کامکارها، 
صفوتی ها و خـــادم غوثی هـــا در این زمینه 
تلاش های بســـیاری داشـــته اند.نکته قابل 
توجـــه اینکه در هفته وحدت جشـــنواره ای 
با عنوان موســـیقی خانقاهی هـــم در حال 
برگـــزاری اســـت. دوســـال قبـــل کـــه ایـــن 
جشـــنواره برگـــزار شـــد، میـــزان شـــرکت 
کننده های ما از شـــهرهای اصفهـــان، یزد، 
کاشـــان و اراک بســـیار بودنـــد. موســـیقی 
خانقاهی و آیینی کردســـتان جایگاه ویژه ای 
دارد و خاســـتگاه آن ایـــن منطقـــه اســـت و 
همچنان این موســـیقی با قدمت ۵۰۰ ساله 
مورد اســـتقبال عمومی اســـت.درواقع باید 
بگویم موســـیقی در کردســـتان بویژه شهر 
ســـنندج جـــاری و ســـاری اســـت و تقریباً 
درهـــر خانـــواده صدای ســـاز دف شـــنیده 
می شود.« برگزاری جشنواره هزار دف یکی 
از رویدادهـــای قابل توجه و گردشـــگرپذیر 
کردســـتان و سنندج اســـت که انشاالله به 

برنـــدی برای کل کشـــور تبدیـــل گردد.«

تسنیم

اظهارات تازه معاون نظارت و ارزشیابی 
سازمان سینمایی درباره قاچاق فیلم ها

اگر قاچاق فیلم کار سازندگان 
آثار باشد محاکمه خواهند شد

رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی در گفت وگو با »ایران« خبر داد

نصب مجسمه مولانا برای نخستین مرتبه در تهران
 مریم شـــهبازی/ خبرنـــگار: اهدای نشـــان جهانی 
مولانـــا و تقدیـــر از مولانـــا پژوهـــان برتـــر ایرانـــی و 
جهانی طی برپایی همایشـــی در نیمـــه دوم آذر ماه 
و همچنیـــن نصب مجســـمه این شـــاعر شـــهیر در 
پایتخـــت ظرف ســـه ماه آینـــده از جملـــه اتفاقاتی 
هســـتند که محمود شـــالویی، رئیـــس انجمن آثار 
و مفاخـــر فرهنگی دربـــاره انجام آنها از ســـوی این 

انجمن بـــه »ایران« گفته اســـت.
 

 عزم ملی برای سر و سامان دادن به 
وضعیت آرامگاه شمس در خوی

 محمـــود شـــالویی، رئیس انجمـــن آثـــار و مفاخر 
فرهنگـــی در گفت وگویـــی با »ایـــران« درباره برخی 
اتفاقاتی که اهالی ادبیات بزودی شـــاهد انجام آنها 
از ســـوی این انجمن خواهند بـــود گفت: »در نیمه 
دوم آذرمـــاه طـــی برگزاری همایشـــی ادبی شـــاهد 
اعطای نشـــان جهانـــی مولانا و همچنیـــن تقدیر از 
چهره  های شـــاخص مولانا شناسی ایران و جهان از 
ســـوی انجمن آثار و مفاخر فرهنگی خواهیم بود.«
ر  نتشـــا ا هنگـــی  فر لـــی  متو یـــن  ا گفتـــه  بـــه 
بازنویســـی هایی از داســـتان های مولانـــا بـــه زبان 

ساده و برای گروه ســـنی کودک و نوجوان از جمله 
دیگر فعالیت هایی هســـتند که طـــی برگزاری این 
همایـــش و تا نیمه دوم آذرماه شـــاهد آنها خواهیم 
بود. بنابرگفته های شالویی جمعه ای که گذشت، 
دوســـتداران ادبیـــات و اســـتادان فعـــال در عرصه 
مولانا شناســـی و شـــمس پژوهـــی شـــاهد برپایی 
آیین اختتامیه نهمیـــن دوره »همایش بین المللی 
شـــمس و مولانا« در شهرســـتان خـــوی بودند. در 
این همایـــش افزون بـــر ســـخنرانی های مختلف، 
قطعاتی از موسیقی با بهره مندی از دیوان غزلیات 
شمس و اشـــعار مولانا نیز به اجرا درآمد. همچنین 
از پژوهشـــگران برتـــر در حوزه های مثنـــوی، مولانا 
و شـــمس پژوهـــی نیـــز تقدیر و بـــه بیـــش از ۱۰ نفر 

جایزه اعطا شـــد.«
ســـفر به خوی بـــا برگـــزاری جلســـاتی در خصوص 
ســـر و ســـامان دادن بـــه وضعیت آرامگاه شـــمس 
تبریـــزی نیز همـــراه بوده اســـت. شـــالویی درباره 
برنامه ریزی هایـــی کـــه در همـــکاری ایـــن انجمن 
بـــا بخش های مختلـــف دولت، از جمله ســـازمان 
میـــراث فرهنگـــی، اســـتانداری، شـــورای شـــهر و 
همچنیـــن شـــهرداری بنـــای آنها گذاشـــته شـــده 

گفت: »یکـــی از مهم ترین برنامه های پیش رو عزم 
ملی برای ســـر و ســـامان دادن به وضعیت آرامگاه 

شـــمس تبریزی در خوی اســـت.«
بـــه گفته شـــالویی طرح احـــداث آرامگاه شـــمس 
تبریزی چند ســـالی اســـت که آغاز شـــده اما روند 
کنـــدی را ســـپری کـــرده، بر همیـــن اســـاس نیز با 
پیگیری هـــای انجمـــن آثـــار و مفاخـــر فرهنگی در 
همراهـــی و همـــکاری دیگـــر ارگان هـــا و نهادهـــای 
مرتبـــط کـــه به برخـــی از آنها اشـــاره شـــد شـــاهد 
شـــکل گیری جدیت و عزمی همگانی برای به پایان 

رســـاندن آن هستیم.
 

 همراهی دولت برای به سرانجام رساندن 
ح این طر

 رئیس انجمن آثار و مفاخـــر فرهنگی تصریح کرد: 
»بـــا توجه بـــه بودجـــه قابـــل توجهی که از ســـوی 
دولـــت درکلیـــات لایحـــه بودجـــه ارائـــه و تصویب 
شـــده و بـــزودی هـــم ابـــلاغ می شـــود، کار احداث 
ایـــن آرامگاه را با شـــتابی جـــدی در پیش خواهیم 
گرفـــت؛ پیش بینی مان بـــه پایان رســـاندن بخش 
نخســـت بنا تـــا ســـال آینـــده اســـت. با توجـــه به 

تغییراتـــی کـــه در پروژه احـــداث این آرامـــگاه داده 
خواهد شد، شـــاهد احداث بنایی در شأن شمس 

به عنـــوان مـــراد مولانا خواهیـــم بود.«
آن طـــور که شـــالویی تأکیـــد کرد، بخـــش دوم این 
پـــروژه نیز طـــی یکـــی- دو ســـال آینـــده بـــه اتمام 
می رســـد. او ادامـــه داد: »در ایـــن طرح بـــه دنبال 
احـــداث مجموعه های فرهنگـــی متنوعی از جمله 
گالـــری، موزه، ســـالن نمایـــش، ســـالن همایش و 
کتابخانه نیز هســـتیم. قرار شـــده زیرساخت های 
شـــهری و فرصت هـــای گردشـــگری از خـــوی نیز با 
توجـــه به اینکه این شـــهر دارالقرار شـــمس اســـت 

به همت دستگاه ها و ســـازمان های استانی فراهم 
شود تا شاهد سفر توریســـت های داخلی و خارجی 

به خوی باشـــیم.«
وی در پایـــان خبر از ســـاخت و احداث مجســـمه 
مولانا در پایتخت داد و گفت: »سه ماه آینده شاهد 
نصب ایـــن مجســـمه در محدوده خیابـــان مولوی 
خواهیـــم بود کـــه محل دقیـــق آن بعد از کســـب 
مجوز لازم از ســـوی شـــورای شـــهر اعلام می شود. 
این اتفاقی اســـت که به همت انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگـــی و بـــا هماهنگی شـــهرداری تهـــران، برای 

نخســـتین مرتبه شـــاهد آن خواهیم بود.«


